
Rebelie českých měst proti zkorumpované
vládě. Z vánočních trhů jsou farmářské nebo
zimní jarmark
- CZ24 News | 1. prosince 2021

ČESKO: Města začínají otevřeně protestovat proti zákazu vánočních trhů. Někde už trhy pokračují
pod názvam „farmářské“, Olomouc pak v úterý potvrdila, že od 3. prosince začne „zimní jarmark“.
Proti opatření se důrazně ozval i pražský primátor Zdeněk Hřib vyzval ministra zdravotnictví Adama
Vojtěcha k revizi uzavření vánočních trhů. Podle Hřiba opatření nedává smysl a lidé ho nechápou, i
to je pak důvod proč nefunguje. Stejný názor má i primátorka Jihlavy Karolína Koubová (Fórum
Jihlava), která vyzvala v otevřeném dopise premiéra v demisi Andreje Babiše (ANO) a nově
jmenovaného premiéra Petra Fialu (ODS), aby zákaz adventních a vánočních trhů zrušili ze své
pozice. Nechce prý „švejkovat“ a opatření obcházet.

„Vánoce na náměstí budou! Bez punčů a gastro stánků, ale zato plné tradic i řemesel. Zimní jarmark
začne v centru města v pátek 3. prosince. Uspořádá ho Výstaviště Flora Olomouc,“ stojí v oficiálním
prohlášení města Olomouc. Po intenzivních jednáních vedení města s pořadatelem zrušených
Vánočních trhů Olomouc i se zástupci policie a hygienické stanice našli aktéři přijatelné řešení,
napsali zástupci města v tiskové zprávě.

„Hledali jsme takovou cestu, která zajistí sváteční adventní atmosféru, připomene lidem tradiční
řemesla a současně opravdu dodrží všechna hygienická opatření i nařízení. Věřím, že se nám
společně podařilo takové dobré řešení najít,“ uvedl po dopoledním jednání primátor Mirek Žbánek.
Zdůraznil, že olomoucká radnice nechtěla jít cestou pouhého formálního přejmenování trhů
a obcházení nařízení

 

 

Přes vládní zákaz pokračují i vánoční trhy v horní části Václavského náměstí. Úřad Prahy 1 je povolil
jako kulturní akci. Městská část zároveň trhy spolupořádá. Mluvčí dodal, že podle pořadatelů jsou
dodržovány všechna potřebná protiepidemická opatření. Mluvčí městské policie Irena Seifertová
uvedla, že strážníci případ oznámí správnímu orgánu. Město s tím podle primátora Zdeňka Hřiba
(Piráti) nemůže nic dělat.

Vyzval jsem ministra zdravotnictví @adamvojtechano k revizi opatření, které se týká
vánočních trhů. Teď totiž nedává smysl, lidé ho nechápou, a proto nefunguje. Dokázal
bych si představit na trzích třeba opatření jako ve food courtech obchodních center, kde
platí zákaz konzumace.
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— Zdeněk Hřib (@ZdenekHrib) November 30, 2021

Hřib na Twitteru napsal, že vyzval ministra zdravotnictví Adama Vojtěcha k revizi uzavření
vánočních trhů. Teď totiž takové opatření nedává smysl, lidé ho nechápou, a proto nefunguje.
Dokázal bych si představit na trzích třeba opatření jako ve food courtech obchodních center, kde
platí zákaz konzumace,“ napsal Hřib.

Dodal, že se Vojtěch dopouští nulové sebereflexe. „Mne opravdu mrzí, že čelní představitelé našeho
státu nechápou, že opatření, které lidem nejde vysvětlit, nikdo nikdy dodržovat nebude. Navíc kvůli
špatné legislativě je vymahatelnost opatření dle krizového zákona velmi nízká,“ uvedl Hřib.

Vojtěch na kritiku reagoval s tím, že opatření nedělá rád. „Pane primátore. Podobná opatření
nevyhlašuji rád. Ale máme rekordní čísla nakažených a relativně plné nemocnice v Praze. Cílem
opatření je chránit lidi před epidemii. Zatímco v Německu to primátoři chápou, tak zde často jen
hledají cesty jak opatření obejít nebo zpochybnit. Škoda,“ napsal Vojtěch.

Podobně jako v Praze se například v Mostě rozhodli s trhy pokračovat. Vedení město nahradilo trhy
vánoční zimními farmářskými trhy. Vláda sice zakázaly trhy vánoční, farmářské trhy jsou však
povoleny, není tam ale možné konzumovat alkohol ani jídlo. Primátor Jan Paparega (PRO! Most)
na stránkách města uvedl, že jde o hloupé rozhodnutí omezující pohyb osob na čerstvém vzduchu.

Nechceme švejkovat, říká jihlavská primátorka

Podobně jako Hřib se vyjádřila i primátorka Jihlavy Karolína Koubová. Ta zaslala premiérovi v demisi
Andreji Babišovi i tomu designovanému, tedy Petru Fialovi, otevřený dopis, v němž žádá zrušení
zákazu.

„Vnímám současnou složitou covidovou situaci, nárůsty nemocných i nutnost zajistit bezpečnost.
Vnímám ale také neskutečnou únavu a naštvání lidí,” uvedla primátorka v dopise. Připomněla to, že
nařízení vlády přišlo dva dny před začátkem adventu, kdy už ve většině měst trhy začínají. „Jak mám
vysvětlovat, že v uzavřených nákupních centrech je gastro otevřené, ale venku na čerstvém vzduchu
si nedáte ani čaj? Argument, že pod střechou je možné kohokoli lépe zkontrolovat, už dávno
neobstojí,” míní Koubová.

Na Masarykově náměstí v Jihlavě je od neděle přístupné kluziště s uměle vytvořeným ledem,
kapacita je omezená na 80 lidí. Adventní tržiště zůstalo uzavřené, podle údajů města bylo odvoláno
40 prodejců. Zrušený byl doprovodný program. Vláda povolila jen prodej vánočních stromků a ryb.

Koubová v otevřeném dopise upozornila na to, že se město na různé varianty omezení připravovalo.
Mezi stánky nechalo rozestupy, má stojany na dezinfekci. “I kulturní program, který je rozdělený
na velké akce a menší akce místních spolků jsme byli připraveni korigovat podle povoleného
množství lidí,” uvedla. Dodala, že se nediví kolegům z některých měst, že trhy jen přejmenovali
a nechali je otevřené. „Já touto cestou jít nechci, já bych si opravdu přála, aby ta pravidla, která nám
pomohou, dávala smysl,” napsala.

Minulý měsíc jihlavská radnice uvedla, že má na vánoční program připravených sedm milionů korun,
stejně jako předloni, kdy měl podobný rozsah. Před dvěma lety se v příjmech městu vrátily dva
miliony.
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